
Noc kostelů, Liptál, 23.5.2014 

 

Noc kostelů,  která se koná každoročně v ČR od roku 2009. Poprvé se noc 
kostelů konala v Německu v roce 2001. Organizátoři měli a mají na mysli nejen 
umožnit širším vrstvám lidí setkání s křesťanstvím, chtěli a chtějí zpřístupnit 
kostely různých církví tak, aby se veřejnost mohla podívat tam, kam se 
normálně nedostane. V roce 2011 se k Noci kostelů připojilo 939 kostelů, v roce 
2012 jich bylo téměř o třetinu víc  a v loňském roce se připojilo 1 365 kostelů. 

Letošní Noc kostelů v Liptále  se velmi vydařila. Kromě hudebních a 
dramatických vstoupení mohli návštěvníci zhlédnout výstavu fotografií pana 
Josefa Londy a dokumenty svědčící o historii a budování kostela. Všichni měli 
příležitost také vidět ze záznamu odlévání zvonu, který byl zakoupen u 
příležitosti 100. výročí  vysvěcení kostela.  

Jedním z důvodů, proč se noci kostelů pořádají, je také ten, který by nás měl 
vést k zamyšlení nad tím, co inspirovalo stavitele chrámů a tím nemyslíme jen 
architekty, inženýry a faráře, kteří většinou byli středem tohoto snažení. Doba, 
v níž se stavěl i tento chrám, vůbec nebyla snadná ani pro tehdejšího faráře, ani 
pro farníky. Lidi nacházeli obživu jen v tom, co dokázali získat na poli. A právě 
v tomto kraji to měli lidé velice těžké. Dřina od ranního úsvitu až do večera 
znamenala jen napůl plné žaludky, stačilo sucho, krupobití či jiný rozmar 
přírody a bylo velmi zle. Nebylo ani to málo, nezbylo ani na nejnutnější 
oblečení, v případě nemoci a selhání osvědčených domácích léčebných postupů 
lidé umírali, nebo se velice zadlužili. Říkali si oni tehdy v pátek večer:!“eště  že 
je pátek.  Ještě že už je ten víkend. To byl zas týden! Musím se vyspat. Tak jsem 
ráda, že nemusím nikam chodit.“ 

Žádný z nás tu dobu nepamatuje. Ale asi tomu tak nebylo. Jinak bychom tady 
totiž nebyli ani my dnes. Díky nim zde máme chrám, kterým se můžeme chlubit, 
který je nejen místem, kde se konají bohoslužby pro věřící, kde se křtí děti a 
loučíme se s těmi, kteří odešli z tohoto světa.  Ať pohlédnete na cokoli – okna, 
vitráže, zvony, lavice, oltář – všude vidíte práci těch, kteří se měli mnohem hůře 
než my, ale zachovali si veselou mysl, byli rádi pospolu, scházeli se, aby se 
poveselili, ale také proto, aby si vzájemně poradili, podpořili se. Moje maminka 
vždycky říkala: „Dřív bylo bídy plné kůty, ale ludé byli  usmítí  od rána do 
večera. Dnes máme všecko a ludé hledí do země a žádný sa ani  neusměje.“  

Pro mě osobně a možná pro paní farářku a ostatní organizátory letošní noci 
kostelů znamenaly přípravy na tuto událost nejen práci, ale také radost. Po 



dlouhé, velice dlouhé době jsem mohla pracovat s dětmi a řekněme už mladými 
lidmi, kteří se dobrovolně přihlásili, kteří pro vás sami bez nucení a přemlouvání 
chtěli připravit tento večer. Přišli i v sobotu, zpívali, plánovali, stříhali a 
malovali kulisy, vše ochotně, rádi, v dobré náladě. A tak se náš seznam 
vystoupení pro tento večer naplnil velice brzy. Všichni chtěli ukázat, co umí, co 
dovedou. Dali jsme příležitost všem. Budete mít možnost být svědky také 
prvního vystoupení liptálské skupiny Beatles. Chlapci se moc snažili, věnovali 
nácviku mnoho hodin a stáli o to, aby zde mohli zahrát. I když nehrají 
chrámovou hudbu, byla bych moc ráda, abyste je přijali s pochopením a radostí, 
neboť si to zaslouží. 

Nevím, jestli všichni účinkující budou číst tyto řádky.  Měli by vědět, že jsem na 
ně moc pyšná a patří jim zaslouženě můj velký dík. A možná pro nás pro 
všechny by tito mladí a tyto děti mohli být nadějí do budoucna. Třeba nám 
konečně roste generace mladých, kteří si budou nejen chtít četovat, mailovat  a 
esemeskovat, ale kteří se také budou chtít aktivně bavit a kteří budou mít zájem 
udělat něco pro druhé.   

Liptál 23.05.2014                                                                                                            
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